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ÜNİVERSİTE ADAYI ÇOCUĞU OLAN ANNE VE 

BABANIN DAVRANISLARI NASIL OLMALIDIR? 

 

 Çocuğunuzdan, kapasitesinin üzerinde başarı beklemeyin. Anne babanın çok 

küçük yastan başlayan yüksek başarı beklentisi, çocuğun hatalarını düzeltmek için 

onu eleştirmek çocuğun, dayak, hırpalama gibi cezalarla eğitilmesi, yargı ifadesi 

taşıyan olumsuz sıfatlarla nitelemek (haylaz, tembel, sorumsuz, dağınık, pısırık, 

yavaş, vb..) çocuğun kendine olan güvenini zayıflatır. Bunun sonucu ortaya çıkan 

kaygı, başarıya olumlu katkısı olmayan kaygıdır ve bununla basa çıkmak çok zordur. 

Çocukların sınava hazırlandıkları şu sıralarda anne babalara düşen en önemli görev, 

çocuklarının çalışma isteğini artırmak ve onu çalışmaya teşvik etmek için kaygı 

yükseltici yaklaşımlardan kaçınmaktır. 

 

 Çocuğunuza onun kişilik değerini zedeleyen hitaplarda bulunmayın. "Bu kadar 

çalışmayla kazanamazsınız.." "Bu kafayla gidersen zor kazanırsın.." "Komsunun oğlu 

Hacettepe Tıp Fakültesini kazandı, bakalım sen ne yapacaksın.."  halan kızı ODTU 

İnşaat Mühendisliğini kazandı, çalımından, havasından yanına varılmıyor, aman bizi 

mahcup etme... türünden yaklaşımlar genci çalışmaya teşvik etmez tam tersine 

yükselen kaygı sebebiyle onu adeta "kıpırdayamaz" duruma getirir. 

 

 Üniversiteye yerleşemezse geleceğe yönelik planlara birlikte karar verin. 

 

 Teşvik edici, onurlandırıcı davranmak öğrencinin başarısını artırır. 

 

 Ders çalışmak ve sınav kazanmak uğruna çocuğunuzla olan yakınlığınız 

tehlikeye atmayın. Önündeki sınavda başarılı olsa da, olmasa da önemli olan 

çocuğunuzla aranızdaki sıcaklığın tehdit edilmemesidir. Çocuğun sınavda başarılı 

olması uğruna yapılan mücadele bazen aileyle çocuk arasında soğukluk girmesine 

ve duygusal açıdan uzaklaşmaya sebep olmaktadır. 
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 Hayatın amacı kendine yeten bir insan olmak, yaşadığından memnun olmak ve 

bu memnuniyeti yakın çevredeki insanlarla da paylaşabilmektir. Sınavda 

başarılı olmak, diploma sahibi olmak bu temel amacı yönelik araçlardır. "Okumak", 

"yüksek öğrenim görmek" hayatın seçeneklerinden biridir. Neyse ki, hayatın 

seçenekleri bu kadar sınırlı değildir. Eğer amaç para kazanmaksa falan okula 

gitmeden veya filan üniversiteyi bitirmeden de bunu sağlamak mümkündür. Eğer 

amaç hayattan alınan zevki artırmaksa müzik, sanat, spor gibi bir çok aktivite bu 

zevki ve coşkuyu insanlarla dolu dolu yasatabilir. Bütün bu sebeplerden ötürü 

hayatı bir tek seçeneğe "falan okulun giriş sınavını kazanmaya" indirgemek konuyu 

bir "ölüm - kalım" olayı durumuna getirir. Bu da hem ailenin, hem de çocuğun 

kaygısını yükseltir, başarısını tehdit eder. 

 

 Ergenlik dönemi özel bir dönemdir. Bu yaşlardakiler bulundukları çağ ve konum 

gereği aşırı bir baskı ve zorlanma karşısındadırlar, ebeveyn ve öğretmen buna 

dikkat etmelidir. 

 

 Okumak istediği bölüm ve seçeneği mesleğe yönelik kararına saygı gösterin. 

Anne - Baba olarak görevinizin çocuğunuza iyi bir eğitim vermek olduğu kadar, ona 

hayatı sevdirmek ve yaşama sevincini aşılamak olduğunu göz ardı etmeyin. 

Hoşgörü, karşımızdakini istediğimiz gibi olmaya zorlamak değil, kendi istediği gibi 

mutlu olmasına imkan vermektir. 


